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el resultat de funcionament del programa, però un dels 
vocals considera que no estaven suficientment acreditats.

No obstant això, sis dies més tard, s’aprova la línia i l’acord per 
a signar amb les mateixes dues empreses que ja hem esmentat .

El 30 de setembre, per tant, es signa un acord . I el 14 d’octubre 
es lliuren, de bestreta, 180 .000 euros a Business Innovation .

Per a 2014 les facultats en matèria de finançament al sector 
privat havien estat atribuïdes a l’Ivace. El comité de finança-
ment empresarial de l’Ivace, en reunió de 14 de juny de 2014, 
aprova una línia d’acceleració empresarial i, en el seu marc, el 
programa d’acceleració per al sector tradicional RIS3 .

Pocs dies abans, el 26 de maig, s’havia publicat en el DOCV 
la convocatòria per a seleccionar una empresa o entitat col-
laboradora per a la gestió d’aquest programa de l’Ivace, però 
ni Business Innovation ni Entrepreneurship (inintel·ligible)  . . . 
es presentaran a la convocatòria .

El 29 de setembre, en una nova reunió del comité de finança-
ment empresarial de l’Ivace, s’informà al desenvolupament 
del programa d’acceleració per a sectors tradicionals, el RIS3, 
que s’havia adjudicat mitjançant convocatòria pública . Però 
també s’informa que empreses del Valencian Global Growth 
Program havien sol·licitat, igualment, finançament de l’Ivace 
amb càrrec a la línia d’acceleració .

L’esmentat comité de l’Ivace va considerar que, si bé el 
Valencian Global Growth Program no ha estat promogut per 
l’Ivace, sí ho ha estat per La Generalitat . I, en conseqüència, 
va acceptar com a beneficiaris les empreses participants a la 
tercera edició del Valencian Global .

Però, com que per a 2014 no s’havia formalitzat cap relació amb 
el Business Innovation ni amb Entrepreneurship Ventures, i no 
era possible fer els habituals pagaments de bestreta d’altres anys, 
el comité de finançament empresarial de l’Ivace –prenga nota de 
què li vaig a dir– es va reunir el 13 d’octubre de 2014 amb l’única 
finalitat de tractar de concedir-los un préstec de 150.000 euros.

L’informe tècnic que analitzava l’operació deia que no complia 
els requisits de cap línia . . ., –atenció, senyoria!– no complia els 
requisits de cap línia de finançament de l’Ivace i que la seua 
finalitat estava exclosa de l’activitat creditícia de l’institut.

No obstant això, el comité de finançament empresarial de 
l’Ivace va aprovar el préstec per unanimitat .

Per a 2015, finalment, s’aprova una línia d’acceleració empre-
sarial de microcrèdits, establint, expressament, que podria 
acollir programes promoguts per l’Ivace directament, i així 
com els que siguen validats per l’Ivace .

Aquesta és la situació, senyoria . Aquesta és la situació que 
va trobar l’actual govern . I els passos que vam prendre van 
ser: suspendre, com ha dit vosté molt bé, els pagaments 
pendents; sol·licitar informe a l’advocacia de La Generalitat; i, 
vist el seu parer, que s’havia infringit manifestament la legis-
lació de contractes del sector públic, posar-ho tot en coneixe-
ment de la fiscalia. (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyor conseller .

Passem a la pregunta número 98, formulada per la diputada 
Isaura Navarro, del Grup Parlamentari Compromís, al conse-
ller de Transparència, Responsabilitat Social, Participació i 
Cooperació, sobre accés a la documentació de l’administració .

¿Vol polsar, senyora Navarro, per favor?

Gràcies . Té vosté la paraula .

La senyora Navarro Casillas:

Gràcies, senyor president .

L’última pregunta del dia .

Bé . Gürtel, Blasco, Imelsa, Brugal, EMARSA, Nóos, Avialsa 
o el càrtel del foc, CIEGSA, Fabra, IVAM i Consuelo Ciscar, 
Bankia i Olivas, Taula, CAM, Valmor-fórmula 1, Arts-Helga 
Schmidt . . ., ¿me’n deixe algun? No sé, potser, eh? A la millor 
ERESA, FGV, el saqueig a Radiotelevisió Valenciana, allibe-
rats de la patronal, ramificacions valencianes de la trama 
Púnica, Acuamed . . ., i el que està per vindre .

Què ha fallat? Home!, evidentment, el major problema que hem 
tingut és que ens han governat corruptes . Això ha quedat clar . 
Però també és que, enfront d’açò, han fallat tots els controls . 
Clar que, si els controls institucionals també estan en mans d’un 
partit imputat, estan en mans de corruptes, a la millor, doncs, 
també és un problema, no?, també fallem per això .

Les Corts en mans de Cotino tampoc ajudava molt a la trans-
parència, també és cert, perquè mai va recolzar les queixes 
de l’oposició enfront d’eixa opacitat del Consell . Inclús censu-
rava i no admetia preguntes . Hem hagut d’anar al Tribunal 
Constitucional i tot .

I què feia l’oposició? Doncs, s’ha fet de tot . La veritat és que es 
va fer de tot per a accedir a la informació, des d’acudir als tribu-
nals, a plantar-se a la porta de CIEGSA –fa ja anys– exigint acce-
dir a la documentació, reclamar, protestar, denunciar . . . Mentres 
ací persones com Rita Barberá reien en estes mateixes Corts, 
ja com a presidenta del Grup Popular . . .; no intervenia mai, però 
s’ho passava bomba, eh?; a la millor ara ja no es riu tant, jo no ho 
sé perquè, clar, com no la podem veure, com està amagada, com 
també amagava en què se gastava els diners de tots .

L’opacitat ha sigut el major aliat dels corruptes . I, per açò, ara 
vosté, senyor conseller, té una gran responsabilitat en les 
seues mans . Ha d’injectar a aquesta comunitat l’antídot perquè 
això no torne a passar . I l’antídot és, en part, la transparència 
com a eix transversal de cada pas que done el govern de què 
vosté en forma part . I, evidentment, no solament per als dipu-
tats i diputades que hem d’exercir la nostra labor de control 
i demanem documentació –que ara sí que es lliura, que ara sí 
que podem accedir–, (remors) també per als ciutadans .

Per això és necessari que els acords del Consell no siguen 
anuncis, sinó que estiga tota la informació al respecte 
perquè la gent hi puga accedir . I, per això, la nova web de 
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Gva Oberta és tot un exemple d’avanç en la transparèn-
cia i ha de servir com a plataforma de relació entre l’admi-
nistració i la ciutadania, per a seguir introduint informa-
ció que puga permetre eixe control ciutadà de les polítiques 
del govern . I un exemple és que, a més dels sindicats, qual-
sevol persona puga accedir als contractes signats entre 
les empreses que gestionen la sanitat pública, ara a través 
d’esta web, cosa que abans ni tan sols els sindicats hi podien 
accedir i no sabien per què se’ls amagava eixa documen-
tació que fixava les relacions entre l’empresa per a la qual 
treballaven i l’administració pública .

També s’ha de fomentar l’interés del ciutadà, de la ciutadania 
per participar, per accedir a eixa informació .

Facilitar que es puga sol·licitar per via telemàtica . Hem de 
donar més passos endavant, perquè internet és una eina 
fonamental i que, a més, estalvia diners . Segons els càlculs de 
l’Institut Nacional d’Estadística, es poden estalviar 300 euros 
per habitant a l’any si es fan els tràmits via telemàtica .

La web, la forma de contracció de La Generalitat ara ha sigut 
molt millorada . Abans la veritat és que allí no se trobava 
pràcticament res, si no sabies el número d’expedient; ara sí . I 
també, per això és important que la gent sàpiga que això està 
ahí i que s’hi pot accedir .

En definitiva, la nova senya d’identitat dels valencians i valen-
cianes ha de ser la transparència . I per això la meua pregunta .

Gràcies .

El senyor vicepresident segon:

La pregunta, en concret, senyora Navarro . . .

Sí, clar . Si és vosté tan amable . (Veus)

Bé, se dóna per formulada, senyora diputada . Sí, sí .

La senyora Navarro Casillas:

És que, com que la tenen per escrit i m’havia passat ja quasi 
un minut . . .

El senyor vicepresident segon:

Sí, sí, sí . Està perfecte . Perfecte .

La senyora Navarro Casillas:

 . . .era per estalviar-li a la gent (inintel·ligible)  . . .

El senyor vicepresident segon:

Perfecte, senyora Navarro .

El senyor conseller pot contestar la seua pregunta i el seu 
comentari en general .

Moltes gràcies .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Muchas gracias, señoría, por su pregunta . (Rialles. Se sent una 
veu que diu: «¡Qué irónico!»)

Yo recomendaría a algunos que guardaran un respetuoso 
silencio, en vez de glosar las ironías de otros .

El senyor vicepresident segon:

Muchas gracias .

Por favor, señorías, guarden silencio, si son tan amables .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Efectivamente, estos días asistimos a la emergencia y al 
recuerdo de nombres que, seguramente, cuando todos los 
que estamos aquí ya no estemos dedicados a la política, 
volverán a seguir pesando en la historia de los valencianos 
como un mal sueño .

Para salir de ahí es responsabilidad de todos . Unos, me 
parece, respetuosamente, empezando por pedir perdón . 
Otros, construyendo mecanismos nuevos para que esa situa-
ción no pueda volver a repetirse .

En los últimos años se ha visto, con razón, cómo crecía la 
desconfianza de los ciudadanos ante la actividad política. 
Franjas importantes de la sociedad han resbalado a eso que 
creo que se puede llamar cultura de la sospecha, con el peligro 
de girar tanto a la desesperanza como al cinismo o a la resigna-
ción . Pero, sin esperanza, no hay regeneración democrática .

Si queremos convertir esa desafección, debemos impul-
sar múltiples medidas . Algunas pasan por lograr, en nuestro 
caso, que el gobierno y la administración de La Generalitat 
sean cada vez más transparentes, más abiertos, más permea-
bles a la participación ciudadana . El acceso a la información 
es esencial para ello; es encender la luz en una habitación a 
oscuras, una de esas habitaciones que, si no conocemos, nos 
da miedo entrar .

No queremos que sean los tribunales los que obliguen al Consell 
a suministrar información a los representantes electos del 
pueblo valenciano, como ha tenido que suceder en el pasado .

Nosotros estamos actuando para que el acceso a la informa-
ción pública sea real, ágil y efectivo no solo para sus señorías, 
de todos los grupos, sino para todos los valencianos y valen-
cianas . La información pública es de la ciudadanía; es la base 
de una opinión pública libre, que es la base de la democracia .
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Nuestra apuesta por la transparencia va más allá de medidas 
y proyectos específicos. Nuestro compromiso con la gestión 
transparente debe vertebrar toda la acción del gobierno .

No obstante, quiero hacer hincapié en dos ámbitos . El 
primero es el de las relaciones entre el Consell y las Cortes . 
El pasado 8 de enero, el Consell aprobó, a propuesta de la 
conselleria de transparencia, un acuerdo en el que se esta-
blecen los criterios que deben regir la actuación del Consell 
en sus relaciones con Les Corts . Supongo que sus señorías 
deben haberlo recibido y conocerlo .

El objetivo de dicho acuerdo es manifestar la voluntad 
inequívoca de desarrollar dicha relación bajo parámetros de 
colaboración, confianza y máximo respeto al parlamento. Por 
lo tanto, vamos más allá de aquello que nos obliga el regla-
mento del parlamento para, precisamente, hacer una demos-
tración clara de nuestra voluntad de colaborar con él . Se trata 
de facilitar la rendición de cuentas y el control de la acción 
del Consell y trasladar la información y documentación a sus 
señorías, con la máxima diligencia y prontitud .

Siempre habrá problemas, siempre habrá errores; pero una 
cosa es cometer errores y, otra, horrores .

Por lo que respecta al ámbito del derecho al acceso a la infor-
mación pública por la ciudadanía, el esfuerzo realizado en los 
pocos meses que llevamos de gobierno me parece, honesta-
mente, que ha sido notable .

Tiene su plasmación máxima, eficaz y simbólica en el portal 
de la transparencia, con más de ochenta entradas de infor-
mación de La Generalitat, como datos relativos a cargos 
públicos de todo tipo, gastos de caja fija, contratos de La 
Generalitat, así como subvenciones, ayudas, etcétera, y 
también programas y proyectos de actuación de las conselle·
rias, planes estratégicos, documentos de la formación de las 
normas jurídicas, etcétera . Todo ello siguiendo los criterios 
de accesibilidad de transparencia internacional .

Próximamente –estamos solventando algunos últimos 
problemas técnicos– estarán también disponibles los acuer-
dos tomados tras las deliberaciones del Consell .

Nuestro compromiso es mejorar ese portal de transparencia . 
Ese portal de transparencia nunca acabará de estar absolu-
tamente construido, tiene que mejorar día a día . Para eso, ya 
se ha creado un observatorio tanto con técnicos de nuestra 
conselleria, como de la Dirección General de Tecnologías de 
la información . Los datos son abiertos y reutilizables y deben 
estar al mejor alcance de todas las personas .

Se trata de que la transparencia, en definitiva, tenga efec-
tos para favorecer la igualdad de oportunidades, promover el 
progreso social y económico . Especialmente la transparen-
cia debe ser un medio para dos fines convergentes. En primer 
lugar, contribuir a restablecer la confianza de la ciudadanía en 
las instituciones democráticas, combatiendo esa cultura de la 
sospecha . Y, en segundo lugar, contribuir a generar entornos 
sociales de integridad, que favorezcan climas disuasorios para 
la corrupción . Con mucho gusto, tendré ocasión de explicar 
con más detalle estas cuestiones cuando se realice la compare-
cencia que solicité en la comisión correspondiente .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, honorable conseller .

Interpel·lació a la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, 
senyora Carmen Montón Giménez, sobre la política general de 
la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública en matèria 
de designacions i nomenaments de les gerències i la resta de 
personal dels equips directius dels hospitals públics, que formula 
la diputada senyora María José Catalá Verdet (GP Popular) (RE 
número 4.806, BOC número 35)

El senyor president:

Seguidament, senyories, anem a passar al punt seté de l’or-
dre del dia, que és la interpel·lació a la consellera de Sanitat 
Universal, que formula el Grup Parlamentari Popular, en 
matèria de designacions i nomenaments de gerències, i la 
resta de personal dels equips directius dels hospitals públics .

Per a la defensa de la interpel·lació, té la paraula la il·lustre dipu-
tada María José Catalá, per un temps màxim de huit minuts .

La senyora Catalá Verdet:

Moltes gràcies, senyor president .

Diputats, honorable consellera .

El pasado 13 de enero, mi compañero, el señor Zaplana, le 
interpeló a consecuencia de la política general de la conse·
lleria que dirige sobre los nombramientos en los distintos 
departamentos de salud . Desde el Grupo Parlamentario 
Popular entendemos que quedaron algunas preguntas sin 
resolver, y también han quedado sin resolver esta mañana . 
Cuestiones que nos gustaría que, teniendo el honor de 
tenerla a usted aquí hoy, pudiera contestarnos .

Y mire, esta mañana se ha aprobado una moción subsi-
guiente, como usted imagino que sabrá, a esa interpelación, 
no con el respaldo de su grupo concretamente, o del Grupo 
Compromís . Pero sí se ha aprobado una moción en la que se 
dice que ustedes deberán hacer una comisión de seguimiento 
de los doscientos dos nombramientos de altos directivos de 
la conselleria de sanidad . Y además, publicar en el portal de 
transparencia la situación de cada uno de los procedimientos 
y crear un registro de todos esos altos cargos, de esas perso-
nas nombradas a través de la libre designación .

Ahora mismo, señorías, uno de los medios de comunicación 
de la Comunidad Valenciana titula así en su web: «Podemos 
permite aprobar una propuesta del PP sobre enchufismo 
del Consell» . Por lo tanto, señora Montón, comprenderá que 
ya no solo es una cuestión del Grupo Popular. El enchufismo 


